
1 
 

 



2 
 

URKU VTG¯EK 

Nauka i technika: 
Wŀƪ ǳǎȊŎȊŜƭƴƛŏ ōǳŘť {ŎƘǊƻƴƪŀΣ ŎȊȅƭƛ Řŀǿƴŀ 
technologia a sprawa postapo. ς str. 3 
YǊƻƪ мΥ ²ȅǇƻǿƛŜŘȊ ȊŀƪƭťŎƛŜΦ 9ŎƘƻ ȊǿƛŜǊȊťŎŜƧ 
bestii. ς str. 5 
 

Rozmowy: 
Wywiad z Koniem. ς str. 6 
 

Recenzje: 
Jestem numerem cztery. ς str. 9 
 

Publicystyka: 
½ƻƳōƛŜ ƴƛŜƧŜŘƴƻ Ƴŀ ƛƳƛť. ς str. 11 
PodsǳƳƻǿŀƴƛŜ ƴƛŜǿȅŘŀƴȅŎƘ Cŀƭƭƻǳǘƽǿ. ς str. 14 
tǊȊŜƎƭŊŘ ǇǊŀǎȅ. ς str. 15 
 

²ƻƪƽƱ {ŎƘǊƻƴǳΥ 
Wŀƪ ǿȅƎƭŊŘŀ {ŎƘǊƻƴŜƪ ς ǿȅǿƽŘ IƻƭŘŜƴŀ. ς str. 17 
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²ǎǇƽƱǇǊŀŎƻǿƴƛƪ ¢ǊȊȅƴŀǎǘŜƎƻ {ŎƘǊƻƴǳ 

Jan ôNightmaster õ Przeklasa  
²ǎǇƽƱpracownik Trzynastego Schronu 

 

¦ŘȊƛŀƱ ǿȊƛťƭƛΥ 
Cichutki Spec  
²ǎǇƽƱǇǊŀŎƻǿƴƛƪ ƪƻǊŜǎǇƻƴŘŜƴŎȅƧƴȅ ¢ǊȊȅƴŀǎǘŜƎƻ {ŎƘǊƻƴǳ 

Filip ôHoldenõ BoŮejowski  
Redaktor Trzynastego Schronu 

MichaĠ ôVeronõ Tusz 
Redaktor Trzynastego Schronu 

 5ƱǳƎƻ ŎȊŜƪŀƭƛǏŎƛŜ ƴŀ ƪƻƭŜƧny numer 
Schronzina, postnuklearnego magazynu 
¢ǊȊȅƴŀǎǘŜƎƻ {ŎƘǊƻƴǳΣ ŀƭŜ ƳŀƳ ƴŀŘȊƛŜƧťΣ ȍŜ Ǉƻ 
jego przeczytaniu uznacie w zgodzie z 
ǿƱŀǎƴȅƳ ǎǳƳƛŜƴƛŜƳΣ ȍŜ ƻǇƱŀŎŀƱƻ ǎƛťΦ ¢ȅƳ 
ǊŀȊŜƳ ǿ ȊƛƴƛŜ ǇǊŜȊŜƴǘǳƧŜƳȅ ǎȊŜǊƻƪƛ ǇǊȊŜƪǊƽƧ 
ǘŜƪǎǘƽǿ ƛ ƪŀǘŜƎƻǊƛƛΦ tǊȊŜŎȊȅǘŀŎƛŜ ƻ dziegciu w 
ƪƻƴǘŜƪǏŎƛŜ ǇǊƻŘǳƪŎƧƛ ƛ ǳȍȅǿŀƴƛŀ ƳŀǘŜǊƛŀƱƽǿ 
Ǉƻ ŀǇƻƪŀƭƛǇǎƛŜΦ hŘǏǿƛŜȍȅƳȅ ǘŜƳŀǘ ǎǘǳŘƛŀ 
5ƛǎǘǳǊōƛŀ DŀƳŜǎΣ ǇƻȊƴŀƳȅ ƛƳƛť wƽȍȅΧ ŜŜŜΣ ǘƻ 
ȊƴŀŎȊȅ ½ƻƳōƛŜΣ ŘƻǿƛŜƳȅ ǎƛť Ƨŀƪ ƴŀǇǊŀǿŘť 
ǿȅƎƭŊŘŀ {ŎƘǊƻƴŜƪ όŎƘƻŎƛŀȍ ǿ ǏǿƛŜŎƛŜ 
schronowo-naukowym wszystkie jego opisy to 
jedyniŜ ƘƛǇƻǘŜȊȅύΣ ŀ ǘŀƪȍŜ ǇǊȊŜƎƭŊŘƴƛŜƳȅ 
ǇǊŀǎťΦ ! ƴŀ ŘŜǎŜǊ ƴŀǿƛŊȍŜƳȅ Řƻ ƪƻǊȊŜƴƛ 
Trzynastego Schronu i zaserwujemy Wam 
tekst o Falloutach. Tych niewydanych 
Falloutach.  
 
W czwartym numerze Schronzina 
ǇǊŜȊŜƴǘǳƧŜƳȅ ǊƽǿƴƛŜȍ ǇƛŜǊǿǎȊȅ ŦǊŀƎƳŜƴǘ 
ƧŜŘƴŜƧ Ȋ ǇǊŀŎΣ ƪǘƽǊŜ ǇǊȊȅǎȊƱȅ Řƻ ƴŀǎ ǿ ǊŀƳŀŎƘ 
ƪƻƴƪǳǊǎǳ 5ǊƻƎŀ |ƭŜǇŎƽǿΦ ¢ƻ ŦŜƴƻƳŜƴŀƭƴȅ 
ƪƻƴƪǳǊǎ ǿ ƘƛǎǘƻǊƛƛ {ŎƘǊƻƴǳΣ ōƻ ǇǊŀŎŜΣ ƪǘƽǊŜ 
ǿȊōƻƎŀŎƛƱȅ ƴŀǎȊŜ Ȋŀǎƻōȅ ŘȊƛťƪƛ ƴƛŜƳǳ 
ǇǊȊŜǿȅȍǎȊŀƱȅ ŎȊťǎǘƻ ƧŀƪƻǏŏ ƴŀƎǊƻŘȅ ƎƱƽǿƴŜƧΦ 
½ŀȊƴŀŎȊŀƳΣ ȍŜ ǘƻ ǿȅƱŊŎȊƴƛŜ ƳƻƧŜ ȊŘŀƴƛŜΣ ƴƛŜ 
stanowisko skondensowanego, o rozmytej 
Ƨŀȋƴƛ ¢ǊȊȅƴŀǎǘŜƎƻ {ŎƘǊƻƴǳΦ bƛŜ ǇǳōƭƛƪǳƧŜƳȅ 
ǇǊŀŎȅ ȊǿȅŎƛťǎƪƛŜƧ ς ƴŀ ǘť ƴŀ ǇŜǿƴƻ ǿǎȊȅǎŎȅ 
ȊǿǊƽŎŊ ǳǿŀƎťΦ aȅ ȊŀǳǿŀȍȅƭƛǏƳȅ ǿŀǊǘƻǏŏ ǿ 
ǊƻȊǿŀȍŀƴƛŀŎƘ {ǇŜŎȅƴƪƛΣ ȊƴŀƴŜƧ ǇƻŘ 
pseudonimem Cichutki Spec. 
 
Skonkretyzowanie prac nad tym numerem 
ȊŀŎȊťƱƻ ǎƛť ǿ ƎǊǳŘƴƛǳΣ ŀ ǎƪƻƵŎȊȅ ǇŜǿƴƛŜ ǿ 
ǎǘȅŎȊƴƛǳΦ ¦ȊƴŀƧƳȅ ȊŀǘŜƳΣ ȍŜ ǘƻ ǇƛŜǊǿǎȊȅ 
ƴǳƳŜǊ ǿ Ǌƻƪǳ ȊŀƎƱŀŘȅΣ ǿ ƪǘƽǊȅƳ ǎŜǊŘŜŎȊƴƛŜ 
Was pozdrawiamy. 
 

Janusz ônie wiemõ ZieliŘski 
w sumie nie wiadomo co on tu robi 

 

¦ǿŀƎƛΣ ǎǳƎŜǎǘƛŜ ƛ ōƭǳȊƎƛ ǇǊƻǎƛƳȅ ǇǊȊŜǎȅƱŀŏ 
na adres: redakcja@trzynasty-schron.net  
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Jerzy ΨJerzyΩ Kubok 

 
tƛǎȊŊŎ ƻ ŎȊŀǎŀŎƘ ǇƻǎǘŀǇƻ ς ǊȊŜŎȊȅǿƛǎǘƻǏŎƛ 
ǿȅƻōǊŀȍƻƴŜƧ ς ƴƛŜ ǎǇƻǎƽō ǳƴƛƪƴŊŏ ǎǇŜƪǳƭŀŎƧƛ ƛ 
mniej lub bardziej uzasadnionych ς 
ƴƛŜƪƻƴƛŜŎȊƴƛŜ ǏǿƛŀŘƻƳȅŎƘ ς ȊŀƱƻȍŜƵΦ 
tǊȊȅƧƳǳƧťΣ ȍŜ ǿ ƘƛǇƻǘŜǘȅŎȊƴȅƳ ϦǇƻǎǘϦ ƧŜŘƴȅƳ 
Ȋ ƎƱƽǿƴȅŎƘ ǇǊƻōƭŜƳƽǿ ōȅƱōȅ ŘƻǎǘťǇ Řƻ ȋǊƽŘŜƱ 
energii i informacji. Wprawdzie warunkiem 
ǿǎǘťǇƴȅƳ ǿǎȊŜƭƪƛŜƧ ŀƪǘȅǿƴƻǏŎƛ ƧŜǎǘ ǿƻŘŀ ƛ 
ȍȅǿƴƻǏŏΣ ŀƭŜ ǇƻǎȊǳƪƛǿŀƴƛŜΣ ƻŘƴŀǿƛŀƴƛŜ ƛ 
ǇǊȊŜǘǿŀǊȊŀƴƛŜ ǘȅŎƘ Ȋŀǎƻōƽǿ ǊƽǿƴƛŜȍ ȊŀƭŜȍȅ ƻŘ 
ŘƻǎǘťǇǳ Řƻ ƛƴŦƻǊƳŀŎƧƛ ƛ ŜƴŜǊƎƛƛΦ  
 

 
 
O problemach energetycznych Ƴƻȍƴŀ Ƨǳȍ Ŏƻ 
ƴƛŜŎƻ ȊƴŀƭŜȋŏ ǿ ȊŀǎƻōŀŎƘ {ŎƘǊƻƴǳΣ ǿƛťŎ 
ǎǇƻƪƻƧƴƛŜ ƳƻƎť ȊŀƧŊŏ ǎƛť ǘȅƭƪƻ ŘǊǳƎƛƳ Ȋ 
ƪƭǳŎȊƻǿȅŎƘ ȊŀƎŀŘƴƛŜƵΦ ² ŎȊŀǎŀŎƘ ǇƻǎǘŀǇƻ 
obieg informacji, podobnie jak transport, 
ōȅƱōȅ ǇƻǿŀȍƴƛŜ ȊŀƪƱƽŎƻƴȅΦ tƻǎȊŀǘƪƻǿŀƴŀ 
ǿƛŜŘȊŀ ǿǎǇƽƱŎȊŜǎƴȅŎƘΣ ǎƪǊŀƧƴƛŜ 
wyspecjalizƻǿŀƴȅŎƘ ŜƪǎǇŜǊǘƽǿ ōȅƱŀōȅ ƳŀƱƻ 
ǳȍȅǘŜŎȊƴŀ ōŜȊ ƛƴŦǊŀǎǘǊǳƪǘǳǊȅ ǿ ƪǘƽǊŜƧ ŘȊƛŀƱŀƭƛΦ 
/ƛ ƪǘƽǊȅƳ ōȅƱƻōȅ ŘŀƴŜ ǇǊȊŜȍȅŏΣ ƴƛŜ ǇƻǘǊŀŦƛƭƛ ōȅ 
ƧŜƧ ƻŘǘǿƻǊȊȅŏΣ ōƻ ƧŜƧ ƛǎǘƴƛŜƴƛŜ ǳȊƴŀǿŀƭƛ Ȋŀ 
ƻŎȊȅǿƛǎǘƻǏŏΣ ƳŀƧŊŎ ōŀǊŘȊƻ ƳƎƭƛǎǘŜ ǇƻƧťŎƛŜ ƻ 
ǿǎȊȅǎǘƪƛƳ Ŏƻ ƴƛŜ ŘƻǘȅŎȊȅƱƻ ōŜȊǇƻǏǊŜŘƴƛƻ ƛŎh 
ǇƻŘǿƽǊƪŀΦ 
  
DǊǳȊȅ ǳǇŀŘƱŜƧ όǿ ǎŜƴǎƛŜ ƴƛŜŘȊƛŀƱŀƴƛŀΣ ƴƛŜ 
ƳǳǎȊŊ ǘƻ ōȅŏ ǿŎŀƭŜ ŜŦŜƪǘƻǿƴŜ Ǌǳƛƴȅύ 
ŎȅǿƛƭƛȊŀŎƧƛ ōȅƱȅōȅ ȊŀǇŜǿƴŜ ƻōŦƛǘȅƳ ȋǊƽŘƱŜƳ 

ƳŀǘŜǊƛŀƱƽǿ ƪǘƽǊȅŎƘ ǇǊƻŘǳƪŎƧŀ ƴƛŜ ōȅƱŀōȅ Ƨǳȍ 
Ƴƻȍƭƛǿŀ όƳŜǘŀƭŜΣ ǇƭŀǎǘƛƪύΣ ƴŀǊȊťŘȊƛΣ ŀ ƴŀǿŜǘ 
ŘŀƧŊŎȅŎƘ ǎƛť ǳǊǳŎƘƻƳƛŏ ƳŀǎȊȅƴ ƛ broni. 
bŀǿƛŀǎŜƳ ƳƽǿƛŊŎΣ ǘŀƪƛ ǊŀōǳƴŜƪ ǇƻǿŀȍƴƛŜ 
ƻŘŘŀƭŀƱōȅ ǇŜǊǎǇŜƪǘȅǿť ŜǿŜƴǘǳŀƭƴŜƧ 
ƻŘōǳŘƻǿȅΦ ²ȅǎǘŀǊŎȊȅ ǘȅƭƪƻ ǎƻōƛŜ ǿȅƻōǊŀȊƛŏ 
Řƻ ŎȊŜƎƻ ŘƻǇǊƻǿŀŘȊƛƭƛōȅ ƴŀǎƛ ȊƱƻƳƛŀǊȊŜΣ ƎŘȅōȅ 
ȊƴƛƪƴťƱŀ ŎŜƴǘǊŀƭƴŀ ǿƱŀŘȊŀΦ 
  
tƻȊƻǎǘŀƧŜ ǇǊƻōƭŜƳ ƳŀǘŜǊƛŀƱƽǿ 
ŜƪǎǇƭƻŀǘŀŎȅƧƴȅŎƘΣ ǇŀƭƛǿΣ ǎƳŀǊƽǿΣ ƪƭŜƧƽǿ ŎȊȅ 
ƭŜƪŀǊǎǘǿΣ ƪǘƽǊŜ Ʊŀǘǿƻ ǎƛť ƴƛǎȊŎȊŊ όǿǎȊŀƪ 
ƳƽǿƛƳȅ ƻ ŀǇƻƪŀƭƛǇǎƛŜύΣ ŀƭōƻ ƳŀƧŊ ƪǊƽǘƪƛ ƻƪǊŜǎ 
ǳȍȅǘŜŎȊƴƻǏŎƛΦ LȊƻƭƻǿŀƴŜ ƎǊǳǇȅ ƭǳŘȊƛ ƳƻƎƱȅōȅ Ȋ 
ƪƻƴƛŜŎȊƴƻǏŎƛ ǇǊƽōƻǿŀŏ ǊŜŀƪǘȅǿŀŎƧƛ 
ȊŀǊȊǳŎƻƴȅŎƘΣ ǇǊƻǎǘȅŎƘ ǘŜŎƘƴƻƭƻƎƛƛΣ ƪƻǊȊȅǎǘŀƧŊŎ 
Ȋ ŘƻǎǘťǇƴȅŎƘ Ȋŀǎƻōƽǿ ǏǊƻŘƻǿƛǎƪŀΣ ȍŜōȅ 
ǿȅǇǊƻŘǳƪƻǿŀŏ ǎǳōǎǘȅǘǳǘȅ ǘŜƎƻΣ Ŏƻ Ƨǳȍ 
ƴƛŜŘƻǎǘťǇƴŜ ƭǳō Ȋōȅǘ ŎŜƴƴŜΣ ōȅ ǘƻ Ȋǳȍȅǿŀŏ 
ōŜȊ ǿȅȍǎȊŜƧ ƪƻƴƛŜŎȊƴƻǏŎƛΦ  
 
ÀŜōȅ ƴƛŜ ōȅŏ ƎƻƱƻǎƱƻǿƴȅƳΣ ǇǊȊŜŘǎǘŀǿƛŀƳ 
ǎǳōǎǘŀƴŎƧť ƛ ǘŜŎƘƴƻƭƻƎƛť ƪǘƽǊŜ ǿ ƻƪǊŜǎƛŜ 
ǇƻǎǘŀǇƻ ƳƻƎƱȅōȅ ǇǊȊŜȍȅŏ ς przynajmniej 
czasowo ς ǎǿƽƧ ǊŜƴŜǎŀƴǎΦ /ƘƻŘȊƛ ƻ ŘȊƛŜƎƛŜŏ ƛ 
ƳŜǘƻŘť ǎǳŎƘŜƧ ŘŜǎǘȅƭŀŎƧƛΦ ¢ǳ ƪƻƴƛŜŎȊƴŜ 
ŘƻŘŀǘƪƻǿŜ ȊŀƱƻȍŜƴƛŜΥ ƳƻȍƭƛǿƻǏŎƛ ǿŜƎŜǘŀŎƧƛ 
ƴƛŜ ȊƻǎǘŀƱȅ ǘǊǿŀƭŜ ȊŀƪƱƽŎƻƴŜ ǇǊȊŜȊ ƪŀǘŀǎǘǊƻŦť ƛ 
ǊƻǏƭƛƴƴƻǏŏ ǇǊȊŜǘǊǿŀƱŀ ƪǊȅȊȅǎΦ  
 
 
5ȊƛŜƎƛŜŏ Ƴŀ ōŀǊŘȊƻ ǎȊŜǊƻƪƛ ǿŀŎƘƭŀǊȊ 
ƳƻȍƭƛǿȅŎƘ ȊŀǎǘƻǎƻǿŀƵΦ ² ȊŀƭŜȍƴƻǏŎƛ od 
ƳŜǘƻŘȅ ǇǊƻŘǳƪŎƧƛ ƛ ǘŜƳǇŜǊŀǘǳǊȅ ǿȅǇŀƱǳ Ƴŀ 
ǊƽȍƴŊ ƪƻƴǎȅǎǘŜƴŎƧť ƛ ǿƱŀǏŎƛǿƻǏŎƛΦ aƻȍŜ ǎƱǳȍȅŏ 
jako uniwersalny, silny i wodoodporny klej i 
ǳǎȊŎȊŜƭƴƛŀŎȊΦ aƻȍŜ ōȅŏ ƛƳǇǊŜƎƴŀǘŜƳ Řƻ 
ǇƱƽǘƴŀΣ ǎƪƽǊ ƛ ƭƛƴ όǘȅƭƪƻ ǎƪŊŘ ǿȊƛŊŏ ƪƻƴƻǇƛŜ Ƨŀƪ 
zabraknie lin z tworzyw sztucznycƘΚύΦ aƻȍƴŀ 
Ǝƻ ǳȍȅŏ - ǿ ƳƛŜǎȊŀƴƛƴŀŎƘ Ȋ ǘƱǳǎȊŎȊŀƳƛ ς jako 
ǎƳŀǊ Řƻ ƻǎƛ ƛ ǘǊȅōƽǿΣ ŀ ƴŀǿŜǘ ς po zmieszaniu 
z alkoholem ς jako paliwo do lamp (kamfina). 
.ŀƪǘŜǊƛƻōƽƧŎȊŜ ƛ ŀƴǘȅǎŜǇǘȅŎȊƴŜ ǿƱŀǏŎƛǿƻǏŎƛ Řŀ 
ǎƛť ǿȅƪƻǊȊȅǎǘŀŏ ǿ ƳŜŘȅŎȅƴƛŜ όƴƛŜ ǘȅƭƪƻ 
dermatologii) i weterynarii, a mocny, trudny 
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Řƻ ǳǎǳƴƛťŎƛŀ ȊŀǇŀŎƘ Řƻ ƻŘǎǘǊŀǎȊŀƴƛŀ ƻǿŀŘƽǿΦ 
5ȊƛŜƎƛŜŏ ǘǊǿŀƭŜ ōŀǊǿƛ ƴŀǎƪƽǊŜƪΦ 5ȊƛǎƛŀƧ ǘƻ 
ǿŀŘŀΣ ŀƭŜ ǿ ŎȊŀǎŀŎƘ ǇƻǎǘŀǇƻ ǿȊƎƭťŘȅ 
ƪƻǎƳŜǘȅŎȊƴŜ ƴƛŜ Ǉƻǿƛƴƴȅ ƻŘƎǊȅǿŀŏ 
ŘƻƳƛƴǳƧŊŎŜƧ ǊƻƭƛΦ  
  
[ǳŘȊƛŜ ǿȅƪƻǊȊȅǎǘǳƧŊ ŘȊƛŜƎƛŜŏ Ƨǳȍ ƻŘ Ŏƻ 
ƴŀƧƳƴƛŜƧ пл ǘȅǎƛťŎȅ lat, od epoki kamienia 
όǎŎƘȅƱƪƻǿȅ ǇŀƭŜƻƭƛǘύΦ LƳǇƻƴǳƧŊŎŀ ǘǊŀŘȅŎƧŀΦ .ȅƱ 
ƻƴ ǇǊȊŜȊ ǿƛŜƪƛ ƧŜŘƴȅƳ Ȋ ǇǊȊŜōƻƧƽǿ 
eksportowych Rzeczpospolitej. Od XIX wieku 
ȊŀŎȊŊƱ ƎǿŀƱǘƻǿƴƛŜ ǘǊŀŎƛŏ ƴŀ ȊƴŀŎȊŜƴƛǳ ƴŀ ǊȊŜŎȊ 
ǇǊƻŘǳƪǘƽǿ ǊƻǇƻǇƻŎƘƻŘƴȅŎƘΦ WŜƎƻ ŎȊŀǎ ƳƛƴŊƱΣ 
ale w specyficznycƘ ƻƪƻƭƛŎȊƴƻǏŎƛŀŎƘ ƳƻȍŜ 
ǇƻǿǊƽŎƛŏΦ  
 
Opisywanie XIX wiecznych, zaawansowanych, 
ǇǊƻǘƻǇǊȊŜƳȅǎƱƻǿȅŎƘ ŎȊȅ ǇǊȊŜƳȅǎƱƻǿȅŎƘ 
ƳŜǘƻŘ ǇǊƻŘǳƪŎƧƛ ƴƛŜ Ƴŀ ǎŜƴǎǳΦ jǿŎȊŜǎƴŀ 
ǘŜŎƘƴƻƭƻƎƛŀ ƧŜǎǘ ǇǊŀƪǘȅŎȊƴƛŜ ƴƛŜŘƻǎǘťǇƴŀ 
(poza skansenami), podobnie jak 
infrastruktura i wiedza eksperǘƽǿΦ aƻȍƭƛǿƻǏŎƛ 
ƛŎƘ ƻŘǘǿƻǊȊŜƴƛŀ ǿ ŎȊŀǎŀŎƘ ǇƻǎǘŀǇƻ ǎŊ 
ǇǊƻōƭŜƳŀǘȅŎȊƴŜΦ tƻƴƛȍŜƧ ǇǊȊŜŘǎǘŀǿƛŀƳ ǎŀƳŊ 
ƛŘŜť ς survivalowy eksperyment 
technologiczny ς zainspirowany przez 
ŀǊŎƘŜƻƭƻƎƛť ŘƻǏǿƛŀŘŎȊŀƭƴŊΦ ¢ȅƭŜΣ ȍŜ ƴƛŜ ŎƘƻŘȊƛ 
o odtwarzanie (jak w archeologii) 
domniemanychΣ ǳȍȅǿŀƴȅŎƘ ƴƛŜƎŘȅǏ ǇǊƻŎŜǎƽǿ 
ǘŜŎƘƴƻƭƻƎƛŎȊƴȅŎƘΣ ǘȅƭƪƻ ƻ ƛŎƘ ǘǿƽǊŎȊŊ 
ŀŘŀǇǘŀŎƧťΣ ǎǘƻǎƻǿƴƛŜ Řƻ ǇƻǘǊȊŜō ƛ 
ǇƻǎƛŀŘŀƴȅŎƘ ƳƻȍƭƛǿƻǏŎƛΦ  
 
5ȊƛŜƎƛŜŏ ǘƻ ǊƻŘȊŀƧ ǎƳƻƱȅ ŘǊȊŜǿƴŜƧ ǳȊȅǎƪƛǿŀƴŜƧ 
z brzozowej kory. W praktyce produkcja 
ǇƻƭŜƎŀ ƴŀ ǇǊŀȍŜƴƛǳ ǎǳǊƻǿŎŀ ǇǊȊȅ 
ograniczonym ŘƻǎǘťǇƛŜ ǘƭŜƴǳ ƛ ŎƘƱƻŘȊŜƴƛǳ 
ǿȅŘȊƛŜƭŀƧŊŎȅŎƘ ǎƛťΣ ƴŀ ǎƪǳǘŜƪ ƧŜƎƻ ǊƻȊƪƱŀŘǳΣ 
ǇŀǊ ǎǳōǎǘŀƴŎƧƛΦ aƻȍƴŀ ǘƻ ȊǊƻōƛŏ ƴŀ ǊƽȍƴŜ 
ǎǇƻǎƻōȅΣ ǇǊȊŜŘǎǘŀǿƛŀƳ ƪǊƽǘƪƻ ƴŀƧǇǊƻǎǘǎȊȅ ƛ 
ƧŜŘƴƻŎȊŜǏƴƛŜ ƴŀƧŘƱǳȍŜƧ ǇǊŀƪǘȅƪƻǿŀƴȅΣ ŎƘƻŎƛŀȍ 
ǿŎŀƭŜ ƴƛŜ ƴŀƧǎǘŀǊǎȊȅΣ ōƻ ŘȊƛŜƎƛŜŏ 
produkowano jeszcze przed wynalezieniem 
ceramiki. 
 
Potrzebny jest szczelny, ognioodporny 
ǇƻƧŜƳƴƛƪόƛύΣ ǿƪƱŀŘ ς ƪƻǊŀ ōǊȊƻȊƻǿŀ ƻǊŀȊ ƻǇŀƱ 
do podtrzymywania ogniska przez kilka godzin. 
¦ȍȅŎƛŜ ƳŜǘŀƭƻǿŜƎƻ ǇƻƧŜƳƴƛƪŀ ƳƻȍŜ ōȅŏ 
ƎǊƻȋƴŜ Řƭŀ ŜƪǎǇŜǊȅƳŜƴǘŀǘƻǊŀΦ bŀƧŎȊťǏŎƛŜƧ 
ǳȍȅǿŀƴƻ ŎŜǊŀƳƛƪƛ ǳǎȊŎȊŜƭƴƛŀƴŜƧ ǎŎƘǳŘȊƻƴŊ 
ƎƭƛƴŊ όȊ ŘǳȍŊ ŘƻƳƛŜǎȊƪŊ Ǉƛŀǎƪǳ - ƧŀƪƛŜǏ ŘǿƛŜ 
ǘǊȊŜŎƛŜύΦ WŜǎǘ ƪǊǳŎƘŀΣ ŀƭŜ ƴƛŜ Ǉťƪŀ ǇƻŘ 

ǿǇƱȅǿŜƳ ǘŜƳǇŜǊŀǘǳǊȅΦ ²ȅǇŜƱƴƛƻƴȅ ƛ 
ǳǎȊŎȊŜƭƴƛƻƴȅ ǇƻƧŜƳƴƛƪ ƴŀƭŜȍȅ ǳƳƛŜǏŎƛŏ ǿ 
ŎŜƴǘǊǳƳ ƴƛŜȊōȅǘ ƎƱťōƻƪƛŜƧ ƧŀƳȅΣ ǘŀƪ ōȅ 
ƻƎƴƛǎƪƻ ƪǘƽǊŜ ǊƻȊǇŀƭƛƳȅ ƴƛŜ ƳƻƎƱƻ ƻƎǊȊŜǿŀŏ 
Ǝƻ ƻŘ ŘƻƱǳΦ 5ƻǎǳǎȊŀƳȅ ǳǎȊŎȊŜƭƴƛŜƴƛŜ ǇŀƭŊŎ 
ƻƎƴƛǎƪƻ ǿƻƪƽƱΣ ŀ ƴŀǎǘťǇƴƛŜ ǇǊȊŜƴƻǎƛƳȅ ƧŜ 
ƻǎǘǊƻȍƴƛŜ ƴŀ ƎƽǊťΦ hǇǘȅƳŀƭƴŀ ǘŜƳǇŜǊŀǘǳǊŀ 
ǿȅǇŀƱǳΣ ǘƻ  ннлς280 stopni C. Otwieramy 
dopiero po wystudzeniu, czyli po kolejnych 
kilku godzinach.  
 

¦ȍȅǿŀƧŊŎ ƧŜŘƴŜƎƻ 
pojeƳƴƛƪŀ ƳƻȍŜƳȅ 
ƻŎȊŜƪƛǿŀŏ όŎƘȅōŀ ȍŜ 
ǿǎȊȅǎǘƪƻ ƻŘǇŀǊƻǿŀƱƻ 
ǇǊȊŜȊ ƴƛŜǎȊŎȊŜƭƴƻǏŎƛ 
ŀƭōƻ ǎƛť ǎǇŀƭƛƱƻύ 
bardzo twardego, 
odpornego na 
kruszenie lepiszcza, 
ƪǘƽǊŜ ƳƛťƪƴƛŜ ŘƻǇƛŜǊƻ 

przy mocnym ogrzaniu. Zanieczyszczenia 
ǿťƎƭŜƳ ƛ ǊŜǎȊǘƪŀƳƛ ƪƻǊȅ ǎŊ ƴƛŜǳƴƛƪƴƛƻƴŜΦ WŜǏƭƛ 
potrzŜōǳƧŜƳȅ ŎȊȅǎǘŜƎƻΣ όǇƽƱύǇƱȅƴƴŜƎƻ 
ŘȊƛŜƎŎƛǳΣ ƧŀƳŀ Ƴǳǎƛ ōȅŏ ƎƱťōǎȊŀ ȍŜōȅ ȊƳƛŜǏŎƛŏ 
drugi pojemnik umocowany szczelnie pod 
ȊŀǎƻōƴƛƪƛŜƳΣ Řƻ ƪǘƽǊŜƎƻ ŘȊƛŜƎƛŜŏ ōťŘȊƛŜ 
ǏŎƛŜƪŀƱ ǇǊȊŜȊ ƻǘǿƻǊȅ ǿ ŘƴƛŜ ȊŀǎƻōƴƛƪŀΦ 
 
LƴƴŜ ǇǊƻŘǳƪǘȅ ǳȊȅǎƪƛǿŀƴŜ ƳŜǘƻŘŊ ǎǳŎƘŜƧ 
ŘŜǎǘȅƭŀŎƧƛ ǊƽǿƴƛŜȍ ōȅƱȅōȅ ƴƛŜ Řƻ ǇƻƎŀǊŘȊŜƴƛŀΦ 
wƽȍƴŜ ǊƻŘȊŀƧŜ ǎƳƻƱȅ ŘǊȊŜǿƴŜƧ όȊŀƭŜȍƴƛŜ ƻŘ 
ǊƻŘȊŀƧǳ ŘǊŜǿƴŀ ǳȍȅǘŜƎƻ Ƨŀƪƻ ǿƪƱŀŘύΣ 
ǘŜǊǇŜƴǘȅƴŀ όǇǊȊȅ ǿƪƱŀŘȊƛŜ Ȋ ƪŀǊǇƛƴȅ ǎƻǎƴƻǿŜƧύ 
ƛ ǿťƎƛŜƭ ŘǊȊŜǿƴȅ ǳƳƻȍƭƛǿƛŀƧŊŎȅ ƻōǊƽōƪť 
metali (i powstrzymanie biegunki). 
 
5ȊƛŜƎƛŜŏ Ǌƻōƛƻƴƻ ǿ ōǳŘȊƛŜΦ aŀȊƛarnia, 
ǎƳƻƭŀǊƴƛŀ ǘƻ ŘƻƪƱŀŘƴƛŜ ǘƻ ǎŀƳƻΦ {ƪƻǊƻ 
{ŎƘǊƻƴŜƪ ǘŀƳ ȊŀƳƛŜǎȊƪŀƱΣ ǘƻ ƴƛŜ ǇƻǿƛƴƛŜƴ 
ƳƛŜŏ ƴƛŎ ǇǊȊŜŎƛǿ ǘŜƳǳΣ ōȅ Ƴǳ ǘť ōǳŘť 
ǳǎȊŎȊŜƭƴƛŏ ŘȊƛŜƎŎƛŜƳΦ bƛŜ ǿƛŀƱƻōȅ Ƴǳ ƛ ƴƛŜ 
ƪŀǇŀƱƻΦ Wǳȍ ŎƘƻŏōȅ ŘƭŀǘŜƎƻ ǿŀǊǘƻ ǎƛť ǘȅƳ 
ȊŀƧŊŏΦ WŜǏƭƛ Ǉƭŀƴƻǿŀƴȅ ŜƪǎǇŜǊȅƳŜƴǘ ŘƻƧŘȊƛŜ Řƻ 
skuǘƪǳΣ ƴƛŜ ƻƳƛŜǎȊƪŀƳ ŎȊȅǘŜƭƴƛƪƻƳ ŘƻƴƛŜǏŏ ƻ 
rezultatach. 
 
¾ǊƽŘƱŀΥ 
- Grzegorz Osipowicz; Beznaczyniowa 
produkcja dziegciu ς !ǊŎƘŜƻƭƻƎƛŀ Àȅǿŀ ƴǊ о-
4/2004/  
- ²ƛƪƛǇŜŘƛŀΤ ƘŀǎƱƻ ς ŘȊƛŜƎƛŜŏ

http://www.archeologia.com.pl/content/view/111/87/
http://www.archeologia.com.pl/content/view/111/87/
http://pl.wikipedia.org/wiki/Dziegie%C4%87
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Cichutki Spec 

 

"Fajne ciacho, no nie? Przypomina mi Brada 
Pitta." 
Ϧ_ŀŘƴŜ ƳƛťǎƪƻΦ ½ ǘŀƪŊ ōȅƳ ǎƛť ǇǊȊŜǎǇŀƱΦϦ 
"Zjem ciťΣ ƪǳǊŎȊŀŎȊƪǳΣ ƧŜǎǘŜǏ ǘŀƪŀ ǏƭƛŎȊƴŀ ǿ ǘŜƧ 
ǎǳƪƛŜƴŜŎȊŎŜΦ /ƛƻŎƛŀ ǎƛť ŎƛŜǎȊȅ ƴŀ ǘǿƽƧ ǿƛŘƻƪΦϦ 
ϦL ǘȅ ƳƻȍŜǎȊ ƳƛŜŏ ŀǇŜǘȅŎȊƴŊ ǇǳǇťΗ ½ŀŎȊƴƛƧ 
ŏǿƛŎȊŜƴƛŀ Ƨǳȍ ŘȊƛǏΗ нл҈ Ǌŀōŀǘǳ ǇǊȊȅ ȊŀƪǳǇƛŜ 
ƪŀǊƴŜǘǳ Řƻ ƪƻƵŎŀ ƪǿƛŜǘƴƛŀΗϦ 
"Wampir-ōƛƻǊŎŀ ǇƻȊƴŀ ŘŀǿŎť Ȋ ƻƪƻƭƛŎ 
Warszawy." 
 
aƻȍŜ ǎƛť ǿȅŘŀǿŀŏΣ ȍŜ ǇƻǿȅȍǎȊŜ Ŏȅǘŀǘȅ - czy 
ǘŜȍ ǊŀŎȊŜƧ ƴƛŜ Ŏȅǘŀǘȅ ǎŜƴǎǳ ǎǘǊƛŎǘƻΣ ŀ ƳŜƳȅ - 
ǇƻǿǘŀǊȊŀƧŊŎŜ ǎƛť ŘƻƻƪƻƱŀ ƴŀǎΣ ǿ ŎƻŘȊƛŜƴƴȅƳ 
ȍȅŎƛǳΣ ǳǘŀǊǘŜ ȊǿǊƻǘȅΣ ŀǘŀƪǳƧŊŎŜ Ȋ ǎƛŜŎƛΣ 
ǘŜƭŜǿƛȊƧƛΣ ōƛƭƭōƻŀǊŘƽǿΣ ǳƭƛŎ ƛ ǘǊŀƳǿŀƧƽǿ - 
ȊŜǎǘŀǿƛƱŀƳ Ȋ ǎƻōŊ ƴƛŜƧŀƪƻ ƴŀ ǎƛƱťΣ ōƭǳȋƴƛŜǊŎȊƻ 
ǿǊťŎȊ ǿ ƪƻƴǘŜƪǏŎƛŜ ǘȅǘǳƱǳ ŎŀƱŜƎƻ ǿȅǿƻŘǳΣ 
ƱŊŎȊŊŎ ǇƛŜǎȊŎȊƻǘƭƛǿŜΣ ǊƻȊƪƻǎȊƴŜ ǎƱƽǿƪŀ Ȋ 
ǘǳǊǇƛǎǘȅŎȊƴŊ ǇƻŜȊƧŊ ƛ ǎŀƳȅƳ ǎƱƻǿŜƳ 
ϦƪŀƴƛōŀƭƛȊƳϦΦ .ƻ ǇǊȊŜŎƛŜȍ ŘǊƻƎŀ ƻŘ ƴŀȊǿŀƴƛŀ 
ƪƻƎƻǏ ƳƛťǎƪƛŜƳ ŎȊȅ ŎƛŀǎǘƪƛŜƳ Řƻ ȊƧŜŘȊŜƴƛŀ Ǝƻ 
- ŘŀƭŜƪŀΦΦΦ /ȊȅȍōȅΚ 
 
!ŘƛŜǳΣ !ŘƛƻǎΦΦΦ ² ƴƛŜƪǘƽǊȅŎƘ ƧťȊȅƪŀŎƘ 
ǇƻȍŜƎƴŀƴƛŜ ȊŀŎƘƻǿŀƱƻ ǘƻΣ Ŏƻ ǳ ƴŀǎ 
ǇƻōǊȊƳƛŜǿŀƱƻōȅ ƧŀƪƻΥ Ϧ½ .ƻƎƛŜƳϦΦ Ϧtŀƭ Ǝƻ 
ǎȊŜǏŏϦ ƳƽǿƛƳȅ όƻ ƛƭŜ ƧŜǎȊŎȊŜ ǇŀƳƛťǘŀƳȅ ŎƻǏ 
ǘŀƪƛŜƎƻΣ Ƨŀƪ ȊǿƛŊȊƪƛ ŦǊŀȊŜƻƭƻƎƛŎȊƴŜύ ƻ ƪƛƳǏΣ 
ƪƻƎƻ ƭŜƪŎŜǿŀȍȅƳȅ ƭǳō ȊƱƻǊȊŜŎȊȅƳȅ ƳǳΦ Ϧtŀƭ 
Ǝƻ ǎȊŜǏŏϦΣ ϦǇŀƭ Ǝƻ ƭƛŎƘƻϦΦΦΦ aŀƱƻ ƪǘƻ ōƛŜǊȊŜ ŘȊƛǏ 
ƴŀ ǇƻǿŀȍƴƛŜ ǇǊȊŜƪƭŜƵǎǘǿŀ ƛ ōƱƻƎƻǎƱŀǿƛŜƵǎǘǿŀΣ 
ǎŊ ƻƴŜ ǘȅƭƪƻ ȊǿƛŊȊƪŀƳƛ ŦǊŀȊŜƻƭƻƎƛŎȊƴȅƳƛ 
ǿƱŀǏƴƛŜΣ ƴŀǿȅƪŀƳƛ ǎƱƻǿƴȅƳƛΣ ǇǊȊȅǎƱƻǿƛŀƳƛΦ ! 
ǇǊȊŜŎƛŜȍ ǿȊƛťƱȅ ǎƛť Ȋ ǇƛŜǊǿƻǘƴȅŎƘ ǇƻǘǊȊŜōΥ 
uchronienia tego, co drogie i potrzebne, przed 
ȊƱŜƳΤ ȊŜ ȊƱƻǿƛŜǎȊŎȊȅŎƘ ƪƭŊǘǿ ƛ ǳǊƻƪƽǿΣ 
ǊȊǳŎŀƴȅŎƘΣ ƪƛŜŘȅ ŎƘŎƛŜƭƛǏƳȅ ƪƻƳǳǏ ŘƻǇƛŜŎΣ 
ƪƻƎƻǏ ǇƻƎǊŊȍȅŏΦ 
 
/Ƙƻŏ ǿƛŜƭǳ Ȋ ƴŀǎ ƻǇťŘȊŀ ǎƛť ƻŘ ƴŀǘǊťǘƽǿ ƛ 
ƭǳŘȊƛ ƴƛŜƭǳōƛŀƴȅŎƘ ǎǿƻƧǎƪƛƳ ϦLŘȋ Řƻ ŘƛŀōƱŀΗϦΣ 
ǿŎƛŊȍ ƴƛŜ ōǊŀƪǳƧŜ ƻǎƽōΣ ƪǘƽǊŜ Řƻ ǘŜƎƻ ŘƛŀōƱŀ 

ǿȅǎȅƱŀƧŊ ƴŀǇǊŀǿŘťΦ /ȊŀǊƴŜ ƳǎȊŜ ƛ ƻŦƛŀǊȅ Ȋ 
ludzi zdarzŀƧŊ ǎƛť ǊȊŀŘƪƻΣ ŀƭŜ ǎƛť ȊŘŀǊȊŀƧŊΦ 
 
½ŘŀǊȊŀ ǎƛť ǘŜȍ ƛ ǘƻΣ ȍŜ ƪǘƻǏΣ Ȋ ǇƻȍŊŘƭƛǿƻǏŎƛŊ 
ǇŀǘǊȊŊŎ ƴŀ ƛƴƴŜƎƻ ƪƻƎƻǏΣ ƳƽǿƛŊŎ 
Ϧ{ŎƘǊǳǇŀƱōȅƳ ŎƛťϦ - ŎƘŎŜ ǘƻ ȊǊƻōƛŏ ƴŀǇǊŀǿŘťΣ 
ǿ ǎŜƴǎƛŜ ŘƻǎƱƻǿƴȅƳΦ 
 

 
 

.ŀǊōŀǊȊȅƵŎŀΣ ȊōǊƻŘƴƛŀǊȊΣ ȊōƻŎȊŜƴƛŜŎΣ 
ǇǎȅŎƘƻǇŀǘŀΦΦΦ /ȊƱƻǿƛŜƪΚΗ 
.ŜǎǘƛŀΣ ȊǿƛŜǊȊťΣ ǿȅƴŀǘǳǊȊŜƴƛŜ ŎƘƻŘȊŊŎŜΣ 
ǇŀǎƪǳŘȊǘǿƻ ǘƻǘŀƭƴŜΣ ƴƛŜ ŎȊƱƻǿƛŜƪΗΗΗ 
WŜŘƴŀƪ ŎȊƱƻǿƛŜƪΦ 
{Ʊƻǿƻ Ƴŀ ǿƛŜƭƪŊ ƳƻŎΦ bŀǿŜǘ ȊŀǇƻƳƴƛŀƴŜ 
ȊƴŀŎȊŜƴƛŀ ǎƱƽǿ ƻŘȍȅǿŀƧŊ ǿ ƪǳƭǘǳǊȊŜ ǿ ǎǇƻǎƽō 
ƴŀƧōŀǊŘȊƛŜƧ ȊƱƻǿƛŜǎȊŎȊȅΣ ƪƛŜŘȅ ƴŀƧōŀǊŘȊƛŜƧ 
skrajna forma ich odczytania wychodzi na 
ǏǿƛŀǘƱƻ ŘȊƛŜƴƴŜΦ tǊȊŜǘǊǿŀƱŀ ǿ ƴŀǎ ȍŊŘȊŀ 
ȊƱƻǊȊŜŎȊŜƴƛŀΣ ŎƘƻŏ Ȋ ŘǳƳŊ ƎƱƻǎƛƳȅ ǊŀŎƧƻƴŀƭƛȊƳ 
Ƨǳȍ ŎȊǿŀǊǘŜ ǎǘǳƭŜŎƛŜΦ ²ȅǎȅƱŀƳȅ ŜǎŜƳŜǎƻǿŜ 
ƪƭŊǘǿȅΣ ŎƘƻŘȊƛƳȅ Řƻ ǿǊƽȍŜƪΦ 
L ƧŜƳȅ ƭǳŘȊƪƛŜ ƳƛťǎƻΦ 
tǊȊȅǇŀŘƪƛ ƪŀƴƛōŀƭƛȊƳǳ ǿŎƛŊȍ ǎƛť ȊŘŀǊȊŀƧŊΦ 
{ȊƻƪǳƧŊΦ {Ŋ ǿǎǘǊȊŊǎŜƳΦ /Ȋťǎǘƻ ƧŜŘƴŀƪ 
ǿƛťƪǎȊȅƳ ǿǎǘǊȊŊǎŜƳ ƧŜǎǘ Řƭŀ ƴŀǎ ŦŀƪǘΣ ȍŜ ƻǿŜ 
zbrodnie to tylko ostatni przystanek na trasie 
ϦbƻǊƳŀƭƴƻǏŏ - 5ŀƭŜƪƻ Ǉƻǎǳƴƛťǘŀ ŘŜǿƛŀŎƧŀϦΣ ŀ 
ƛƴǎǘȅƴƪǘȅ ǇƻǘǊȊŜōȅ ƛ ŜƳƻŎƧŜ ƭǳŘȊƪƛŜ ƪǳǊǎƻǿŀƱȅ 
Ǉƻ ƴƛŜƧ ƭŀǘŀƳƛ ƛ ǿƛŜƪŀƳƛ ǘŊ ǎŀƳŊ ƭƛƴƛŊΦ 
 
tƻǎǘŀǇƻ ǿ ƴŀǳƪƻǿȅƳ ǇƻŘŜƧǏŎƛǳ

http://trzynasty-schron.net/ie_nauka_i_technika_postnauk.html
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bŀ ǇƻŎȊŊǘƪǳ ǇŀȋŘȊƛŜǊƴƛƪŀ ƎǊǳǇŀ 5ƛǎǘǳǊōƛŀ DŀƳŜǎ ȊŀǇǊŜȊŜƴǘƻǿŀƱŀ ǎǿƽƧ ƴŀƧƴƻǿǎȊȅ ǇƻƳȅǎƱ ς ƎǊť ƻ 
ǘȅǘǳƭŜ ¢ƘŜ [ƻƻǘŜǊΦ tǊƻŘǳƪŎƧŀ Ƴŀ ǎƛť ƻǇƛŜǊŀŏ ƴŀ ǎƛƭƴƛƪǳ 9ǎŜƴǘƘŜƭΣ ƻŦŜǊƻǿŀŏ ōǊƻƴƛŜ ōƛŀƱŜ ƛ ǇŀƭƴŜΣ ƪǘƽǊŜ 
ǿȅƪƻǊȊȅǎǘŀŏ ōťŘȊƛŜ Ƴƻȍƴŀ ǿ ǿŀƭŎŜ ǇƻȊǿŀƭŀƧŊŎej na tryb aktywnej pauzy. Pod tym adresem 
ŘƻǎǘťǇƴȅŎƘ ƧŜǎǘ ƪƛƭƪŀ ǎŎǊŜŜƴƽǿ ƻǊŀȊ ǇǊŀǿƛŜ ŘǿǳƳƛƴǳǘƻǿȅ ŦƛƭƳ ǇǊƻƳƻŎȅƧƴȅΣ ȊŀǿƛŜǊŀƧŊŎȅ ǳƧťŎƛŀ Ȋ 
ǊƻȊƎǊȅǿƪƛΦ !ƭŜ ƴƛŜ ƻ [ƻƻǘŜǊȊŜ ōťŘȊƛŜƳȅ Ǉƛǎŀŏ ǿ ǘȅƳ ƴǳƳŜǊȊŜ {ŎƘǊƻƴȊƛƴŀΦ ½ŀƧƳƛŜƳȅ ǎƛť ǇǊƻƧŜƪǘŜƳ 
zawieszonym w okolicach lutego i marca roku 2лммΣ ŎȊȅƭƛ [ƛƎƘǘǎ hǳǘΦ 5ƻƪƱŀŘƴƛŜ ƻǎǘŀǘƴƛŜƎƻ Řƴƛŀ 
ƴŀƧƪǊƽǘǎȊŜƎƻ ƳƛŜǎƛŊŎŀ ǿ Ǌƻƪǳ ƴŀ ōƭƻƎǳ 5ƛǎǘǳǊōƛŀ DŀƳŜǎ ǇƻƧŀǿƛƱ ǎƛť ǿǇƛǎ Lights Out ς Post Mortem, w 
ƪǘƽǊȅƳ ǇƻƛƴŦƻǊƳƻǿŀƴƻ ƴŀǎΣ ȍŜ tǊƻƧŜƪǘ {ƭƛƴŎŜǊΣ ŎȊȅƭƛ [ƛƎƘǘǎ hǳǘ ȊƻǎǘŀƧŜ ȊŀƳǊƻȍƻƴȅΣ ŀƭŜ ƎǊǳǇŀ ƴƛŜ 
ȊŀƳƛŜǊȊŀ ǊŜȊȅƎƴƻǿŀŏ Ȋ ƧŜƎƻ ǿȅǇǊƻŘǳƪƻǿŀƴƛŀΦ tƻǘǿƛŜǊŘȊƛƱ ǘƻ ƴŀǎŀолллΣ ǊŜŘŀƪǘƻǊ ¢ǊȊȅƴŀǎǘŜƎƻ 
{ŎƘǊƻƴǳΣ ǇƻȊǿŀƭŀƧŊŎ ǎƻōƛŜ ƴŀ ǎǘǿƛŜǊŘȊŜƴƛŜΥ  

αȊŀ Řǳȍƻ ƪƻƴŎŜǇǘ ŀǊǘƽǿ ƴŀǊƻōƛƱŜƳέ. 
²Ŝ ǿǎǇƻƳƴƛŀƴȅƳ ǿǇƛǎƛŜ ƴŀ ōƭƻƎǳ Yƻƴƛǳ ǇƻŘǎǳƳƻǿŀƱ ǿǎȊȅǎǘƪƛŜ ƴƛŜŘƻŎƛŊƎƴƛťŎƛŀ ƛ ōƱťŘȅΣ ƪǘƽǊŜ 
ƻǎǘŀǘŜŎȊƴƛŜ ŘƻǇǊƻǿŀŘȊƛƱȅ Řƻ ȊŀƳǊƻȍŜƴƛŀ [ƛƎƘǘǎ hǳǘΦ ²ǏǊƽŘ ƴƛŎƘ ǇƻƧŀǿƛƱȅ ǎƛť ƳΦƛƴΦΥ ȊƱŀ ƻǊƎŀƴƛȊŀŎƧŀΣ 
ȊƱŀ ƪƻƳǳƴƛƪŀŎƧŀΣ ŎȊťǎǘŜ ȊƳƛŀƴȅ ƳŜŎƘŀƴƛƪƛΦ ¢Ŝƴ ǘŜƪǎǘ Ƴƻȍƴŀ ǳȊƴŀŏ Ȋŀ ǎƻƭƛŘƴȅ ǇǊȊŜǿƻŘƴƛƪ ǇǘΦ αCzego 
ƴƛŜ ǊƻōƛŏΣ ȍŜōȅ ǳƪƻƵŎȊȅŏ ǇǊƻƧŜƪǘ ƎǊȅέ ƛ ȊŀǇŜǿƴŜ Řŀ ǎƛť Ǝƻ ƻŘƴƛŜǏŏ ǊƽǿƴƛŜȍ Řƻ ƛƴƴŜƎƻ ǘȅǇǳ ǇǊƻƧŜƪǘǳ 
ƭǳō ǇǊȊŜŘǎƛťǿȊƛťŎƛŀΦ ¢ȅƭŜ ǘȅǘǳƱŜƳ ǿǎǘťǇǳΦ 
 

 
 
Wspomniany wpis oraz nowina na Trzynastym Schronie ǎǇƻǿƻŘƻǿŀƱȅ ŘƻǏŏ ŎƛŜƪŀǿŊ ŘȅǎƪǳǎƧť ƴŀ 
ŦƻǊǳƳ {ŎƘǊƻƴǳΣ ƪǘƽǊŜƧ ŜŦŜƪǘŜƳ ōȅƱ ǇƛŜǊǿǎȊȅ ǿ ŘȊƛŜƧŀŎƘ ƴŀǎȊŜƎƻ ǎŜǊǿƛǎǳ Ƨŀǿƴȅ ƻŘ ǎŀƳŜƎƻ ǇƻŎȊŊǘƪǳ 
Řƻ ƪƻƵŎŀ ŦƻǊǳƳƻǿȅ ǿȅǿƛŀŘΦ tȅǘŀƴƛŀ ȊŀŘŀǿŀƱ IƻƭŘŜƴΣ ŀ ƻŘǇƻǿƛŜŘȊƛ ǳŘȊƛŜƭŀƱ YƻƴƛǳΦ 
 
[H] /ƻ Řƻ ǘŜƳŀǘǳΣ ǘƻ ǇǊȊŜŎȊȅǘŀƱŜƳ ƧŜŘŜƴ Ȋ 
ǘǿƻƛŎƘ ǿǇƛǎƽǿ ς Lights Out ς Post Mortem. 
.ŀǊŘȊƻ ŎƛŜƪŀǿŀ ŀƴŀƭƛȊŀΣ ŎƘƻŎƛŀȍ ƳƛŀƱōȅƳ ŘǿƛŜ 
uwagi: 
 
[H] bƛŜ ƴŀǇƛǎŀƱŜǏ ƴƛŎ ƻ ƳŀǊƪŜǘƛƴƎǳΦ /ƘƻŎƛŀȍ 
ǇƻȊƻǊƴƛŜ ǿȅŘŀƧŜ ǎƛť ȍŜ ŘŀǊƳƻǿȅ ǇǊƻƧŜƪǘ Ǝƻ 
nie potrzebǳƧŜΣ ǘƻ Ƴƛ ǎƛť ǘƻ ǿȅŘŀƧŜ ǎǇƻǊȅƳ 
ōƱťŘŜƳΦ 5ƻōǊȅƳ ǇǊȊȅƪƱŀŘŜƳ ƧŜǎǘ !ŦǘŜǊŦŀƭƭΣ 
ƪǘƽǊȅ ǇǊȊŜȊ н-о ǿǇŀŘƪƛ ƛ ƭŜƪƪŊ ƴƛŜŦǊŀǎƻōƭƛǿƻǏŏ 
ǎǘŀƱ ǎƛť ƻōƛŜƪǘŜƳ ƪǇƛƴΣ ǇǊȊŜȊ Ŏƻ ƴƛƪǘ ǘŜƧ ƎǊȅ ƴƛŜ 
ǘǊŀƪǘǳƧŜ Ƨǳȍ ǇƻǿŀȍƴƛŜΦ aǳǎƛŜƭƛǏŎƛŜ ǇŜǿƴƛŜ 
ȊŘŀǿŀŏ ǎƻōƛŜ ǎǇǊŀǿťΣ ȍŜ Ƨŀƪƻ ƪƻƭŜƧƴȅ ǇǊƻƧŜƪt 
ǇƻƭǎƪƛŜƧ ƎǊȅ ǇƻǎǘŀǇƻΣ ōťŘȊƛŜŎƛŜ Řƻ !C 
ǇƻǊƽǿƴȅǿŀƴƛΣ ŀ ƎǊŀŎȊŜ όƴŀǿŜǘ Ŏƛ ƪǘƽǊȊȅ 

ōŀǊŘȊƻ ōȅ ŎƘŎƛŜƭƛ ōȅ ǎƛť ǿŀƳ ǳŘŀƱƻύ ōťŘŊ 
Ƴƽǿƛŏ ȍŜ ǎƛť ƴƛŜ ǳŘŀΦ ²ǇƛǎŀƱŜƳ ǎƻōƛŜ ǿ 
ǇǊȊŜƎƭŊŘŀǊƪť {ƭƛƴŎŜǊ ƛ ǿ ȊŀǎŀŘȊƛŜ- ƻǇǊƽŎȊ 
ƴŜǿǎƽǿ ƴŀ ǎŎƘǊƻƴƛŜ- ǿȅǎƪƻŎȊȅƱŀ ƴƻǿƛƴŀ ƴŀ 
Polygami i ze dwie na GameCorner. Wydaje mi 
ǎƛť ȍŜ ǘǊƻŎƘť ǘŜƴ ƻōǎȊŀǊ ȊŀƴƛŜŘōŀƭƛǏŎƛŜΣ ȊǊŜǎȊǘŊ 
ǇŜǿƴƛŜ ƴƛŜ ƳƛŜƭƛǏŎƛŜ ƻǎƻōȅ ƻŘǇƻǿƛŜŘȊƛŀƭƴŜƧ 
ǿȅƱŊŎȊƴƛŜ Ȋŀ ǘŜƴ ŀǎǇŜƪǘ ǇǊƻƧŜƪǘǳΚ  
 
[K]½ƎŀŘȊŀ ǎƛťΣ ƳŀǊƪŜǘƛƴƎ ǳ ƴŀǎ ƭŜȍŀƱΦ bƛŜ 
ǿǎǇƻƳƴƛŀƱŜƳ ƻ ƴƛƳΣ ŘƭŀǘŜƎƻ ȍŜ Ǝƻ ǳ ƴŀǎ ƴƛŜ 
ōȅƱƻΦ bŜǿǎȅ ƴa Polygami i GameCorner 
ΣΣƴŀǇƛǎŀƱȅ ǎƛť ǎŀƳŜέΣ ƭŜŎȊ ƴŀ ƎǊŀƳΦǇƭ ŘŀƭƛǏƳȅ 
ŎȅƴƪΦ aƛŜƭƛǏƳȅ ǇŜǿƛŜƴ ǇƭŀƴΣ ƴŀǿŜǘ ƴŀ 
ǎŎƘǊƻƴƛŜ ƳƛŀƱ ǇƻƧŀǿƛŏ ǎƛť ŘƱǳȍǎȊȅ ǿȅǿƛŀŘ όȊ 

http://disturbiagames.com/site/2011/10/this-is-the-looter/
http://disturbiagames.com/site/2011/02/lights-out-post-mortem/
http://trzynasty-schron.net/forum/index.php?topic=4671.msg42084#msg42084
http://trzynasty-schron.net/nowina,4d87e76dc2590.html
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trzema osobami od nas), nawet nie wiem 
ŘƭŀŎȊŜƎƻ ǎƛť ƴƛŜ ǇƻƧŀǿƛƱ ς albo go nie 
ǿȅǎƱŀƭƛǏƳȅ ƻǎǘŀǘŜŎȊƴƛŜΣ ŀƭōƻ ƻ ǘƻ ǇƻǇǊƻǎƛƱŜƳΦ 
²ǎȊȅǎǘƪƻ Ŏƻ ōȅƱƻ ǇǳōƭƛƪƻǿŀƴŜ ƴƛŜ ōȅƱƻ 
ǇǊȊŜƳȅǏƭŀƴŜ Ȋŀ ōŀǊŘȊƻΣ ŀƭŜ ŘǊǳƎƛ ǊŀȊ ǎƛť ǘƻ Ƨǳȍ 
ƴƛŜ ǇƻǿǘƽǊȊȅΦ 
 
tǊƻƧŜƪǘ ƪǘƽǊȅ ǘǿƻǊȊȅƳȅ ƻōŜŎƴƛŜ ōťŘȊƛŜ 
ȊŀǇǊŜȊŜƴǘƻǿŀƴȅ ǿ ƛƴƴȅ ǎǇƻǎƽō ƛ ǘǳǘŀƧ ƴŀ 
pewno o marketingu nie zapomnimy. 
 

 
 
[H] Rola szefa projektu ς ƻǇƛǎŀƱŜǏ ǎǇƻǊƻ 
ȊŀƎŀŘƴƛŜƵ Ȋ ǘȅƳ ȊǿƛŊȊŀƴȅŎƘ ƻǊŀȊ ǇǊƻōƭŜƳƽǿ 
ƧŀƪƛŜ ƴŀǇƻǘƪŀƱŜǏΦ ²ȅŘŀƧŜ Ƴƛ ǎƛť ȍŜ ƧŜŘƴŀƪ ȋƭŜ 
ǇƻǎȊŜŘƱŜǏ Řƻ ǘŜƧ ǊƻƭƛΦ {ŀƳ ǇǊƻǿŀŘȊƛƱŜƳ ƪƛƭƪŀ 
ƳŀƱȅŎƘ ǇǊƻƧŜƪǘƽǿ όƻŎȊȅǿƛǏŎƛŜ ƪƻƳǇƭŜǘƴƛŜ 
ƴƛŜǇƻǊƽǿƴȅǿŀƭƴȅŎƘ Řƻ ǘǿƻǊȊŜƴƛŀ ƎǊȅύ ƛ 
ȊŀǿǎȊŜ ǘǊŀƪǘƻǿŀƱŜƳ ǘƻ ȊŀƧťŎie jako 
kontrolowanie innych ς ǇŀǘǊȊŜƴƛŜ ƛƳ ƴŀ ǊťŎŜΣ 
ǎǇǊŀǿŘȊŀƴƛŜ Ŏƻ ǊƻōƛŊ ƛ ŜǿŜƴǘǳŀƭƴŜ 
poprawianie tego. Po przeczytania twojego 
ǿǇƛǎǳΣ ƳŀƳ ǿǊŀȍŜƴƛŜΣ ȍŜ ƎƱƽǿƴƛŜ ǎƪǳǇƛƱŜǏ ǎƛť 
ƴŀ ǿȅƪƻƴȅǿŀƴƛǳ ŜƭŜƳŜƴǘƽǿ ǇǊƻƧŜƪǘǳΣ 
ǎƛŜŘȊŜƴƛǳ ǿ ƪƻŘȊƛŜΦ bƛŜ ǳǿŀȍŀǎȊΣ ȍŜ ǘƻ ōƱŊŘΣ ȍŜ 
ǊƻƭŊ ǎȊŜŦŀ ǇǊȊŜŘŜ ǿǎȊȅǎǘƪƛƳ Ǉƻǿƛƴƴƻ ōȅŏ 
kontrolowanie  innych, a nie wykonywanie 
Ǌƻōƻǘȅ ƪǘƽǊŊ ƻƴƛ ƳƻƎƭƛ ōȅ ȊǊƻōƛŏΚ  
 
[K] ¦ǿŀȍŀƳΣ ȍŜ ōȅƱ ǘƻ ōƱŊŘΦ ² ǘŜƧ ŎƘǿƛƭƛ ƧŜǎǘ 
inaczej ς ƴŀǇǊŀǿŘť ŎƘŎŜƳȅ ǎƛť ǳŎȊȅŏ ƛ ŎƛŜǎȊť 
ǎƛťΣ ȍŜ ŘƻǎǘǊȊŜƎŀƳȅ ƴŀǎȊŜ ōƱťŘȅΣ ǎȊƪƻŘŀ ǘȅƭƪƻΣ 
ȍŜ ǘŀƪ ǇƽȋƴƻΦ CŀƧƴƛŜΣ ȍŜ ²ȅ ǘŜȍ ȊǿǊŀŎŀŎƛŜ 
ǳǿŀƎťΦ tƻǿƛŜƳ ƪǊƽǘƪƻ ς ǳǿŀȍŀƳΣ ƛȍ [ƛƎƘǘǎ 
hǳǘ ǇŀŘƱ ǇǊȊŜȊŜ ƳƴƛŜΦ 5ƻ ŘŜƳŀ ōȅƭƛǏƳȅ ǿ 
ǎǘŀƴƛŜ Ǝƻ ŘƻǇǊƻǿŀŘȊƛŏΣ ƎŘȅōȅƳ ǘƻ ƛƴŀŎȊŜƧ 
ǇƻǇǊƻǿŀŘȊƛƱ ς ŀƭŜ Řƻ ǳƪƻƵŎȊŜƴƛŀ ƎǊȅ ƴŀ 
ǇŜǿƴƻ ƴƛŜΣ ǘǳǘŀƧ ǘŀƪ ŎȊȅ ǘŀƪΣ ōȅǏƳȅ ƳǳǎƛŜƭƛ 
ȊŀǿƛŜǎƛŏ ǇǊŀŎŜ ƭǳō ǇǊȊŜƴƛŜǏŏ ƧŜ Řƻ ǎǘǳŘƛŀΦ 
 
² [h ƴƛŜ ōȅƱƻ ²ƛƪƛΣ ǊŀǇƻǊǘƽǿ Ȋ ǇǊŀŎΣ 
ƪƻƴŦŜǊŜƴŎƧƛΣ ŘƻǘǇǊƻƧŜŎǘǳΦ tǊȊȅƪƱŀŘŜƳ ƧŜŘƴŜƎƻ 
z faili jest praktycznie zerowa komunikacja 

ƳƛťŘȊȅ ƻǎƻōŀƳƛ ǿ ȊŜǎǇƻƭŜΦ bŀ нл ƻǎƽōΣ ǘȅƭƪƻ 
Ƨŀ ƳƛŀƱŜƳ ƪƻƴǘŀƪǘ Ȋ ǿƛťƪǎȊƻǏŎƛŊΣ ŎƘƻŎƛŀȍ ƛ ǘŀƪ 
nie ȊŜ ǿǎȊȅǎǘƪƛƳƛΦ 5ƭŀ ǇǊȊȅƪƱŀŘǳ- koncept 
ŀǊǘȅǎǘŀ ƴƛƎŘȅ ƴƛŜ ǊƻȊƳŀǿƛŀƱ Ȋ ǇǊƻƎǊŀƳƛǎǘŊΦ 
¢ŜǊŀȊ ǎǘŀǊŀƳ ǎƛť ȊǊƻōƛŏ ǘƻ ƛƴŀŎȊŜƧΣ ƴŀ ǊŀȊƛŜ 
ǳŘŀƧŜ ǎƛť ǿ млл҈Φ WŜǎȊŎȊŜ ōŀǊŘȊƻ Řǳȍƻ ǇǊȊŜŘŜ 
ƳƴŊ- ƧŜǏƭƛ ŎƘƻŘȊƛ ƻ ǎȊƭƛŦƻǿŀƴƛŜ ΣΣǎȊŜŦƻǎǘǿŀέ- 
ŀƭŜ ƴŀ ǇŜǿƴƻ ƧŜǎǘ Řǳȍƻ ƭŜǇƛŜƧ ƴƛȍ ōȅƱƻΦ  
 
¦ǇŀŘŜƪ ǇǊƻƧŜƪǘǳ ōȅƱ ǘŜȍ ƴŀ ǇŜǿƴƻ 
ǎǇƻǿƻŘƻǿŀƴȅ ǊȊǳŎŜƴƛŜƳ ǎƛť ƻŘ ǊŀȊǳ ƴŀ 
ǿǎȊȅǎǘƪƻΦ ¢ȊƴΦ ƭƻƪŀŎƧŜ ōȅƱȅ ǇǊƻƧŜƪǘƻǿŀƴŜ 
ǿǎȊȅǎǘƪƛŜ ƧŜŘƴƻŎȊŜǏƴƛŜΣ ƳƻŘŜƭƻǿŀŏ ǘŜȍ 
ŎƘŎƛŜƭƛǏƳȅ ƻŘ ǊŀȊǳ ǿǎȊȅǎǘƪƻΦ ¢ŜǊŀȊ ǿƛŘȊƛƳȅ ǘƻ 
ƛƴŀŎȊŜƧΦ bŀƧǇƛŜǊǿ ƪƻƵŎȊȅƳȅ ŘŜǎƛƎƴ ƧŜŘƴŜƧ 
lokacji, konceptujemy, tworzymy modele, 
ǎƪƱŀŘŀƳȅ ƭƻƪŀŎƧť -Ҕ ǇǊƻƧŜƪǘǳƧŜƳȅ ŘǊǳƎŊ ƛ ǘŀƪ 
dalej. To daje to wszystkim kopa do dalszej 
ǇǊŀŎȅΦ CŀƧƴȅ ǇǊȊȅƪƱŀŘ ǎƛť Ȋ ǘŜƎƻ ǊƻōƛΦ 
WŜǏƭƛ ȊŀǇǊƻƧŜƪǘǳƧŜƳȅ ǿǎȊȅǎǘƪƛŜ ƭƻƪŀŎƧŜ ƧŜŘƴŀ 
po drugiej, ale nie zaczniemy jeszcze 
ƪƻƴŎŜǇǘƻǿŀŏ ŀƴƛ ƳƻŘŜƭƻǿŀŏ ς mamy 10% 
progresu w lokacjach. 
WŜǏƭƛ ȊŀǇǊƻƧŜƪǘǳƧŜƳȅ ƧŜŘƴŊ ƭƻƪŀŎƧťΣ 
skonceptujemy i wymodelujemy ς mamy 10% 
progresu w lokacjach.  
²ȅǎǘŀǊŎȊȅ ǘȅƭƪƻ ǎǇƻƧǊȊŜŏ ƛ ǎŀƳŜƳǳ ǎƻōƛŜ 
ƻŘǇƻǿƛŜŘȊƛŜŏΣ ƪǘƽǊȅ ǿŀǊƛŀƴǘ ōŀǊŘȊƛŜƧ 
motywuje do dalszej pracy. 
 
5ǳȍƻ ƧŜǎǘ ǘŀƪƛŎh rzeczy. Nic tak nie daje do 
ƳȅǏƭŜƴƛŀΣ Ƨŀƪ ǇǊŀƪǘȅƪŀ ς my jeszcze nie 
ƳƛŜƭƛǏƳȅ ǇǊŀƪǘȅƪƛ ƪƻƵŎȊŜƴƛŀ ǇǊƻƧŜƪǘǳΣ ǿƛťŎ 
teraz mamy taki zamiar hehe.   
²ȅǎǘŀǊŎȊȅ ǇǊȊŜŎȊȅǘŀŏ tƻǎǘ aƻǊǘŜƳΣ ȍŜōȅ 
ǿƛŜŘȊƛŜŏΣ ƛȍ ƴŀǳŎȊȅƱŜƳ ǎƛť ǇŀǘǊȊŜŏ ǘǊȊŜȋǿȅƳ 
ƻƪƛŜƳ ƴŀ ǇǊŀŎťΣ ƻŎŜƴƛŀŏ ŎȊȅ ƧŜǎǘŜǏƳȅ ǿ ǎǘŀƴƛŜ 
ǘƻ ȊǊƻōƛŏ ŎȊȅ ƴƛŜΦ  
 
[H] YƻƴǘȅƴǳǳƧŊŎ ǘŜƳŀǘ ƳŀǊƪŜǘƛƴƎǳΣ Ƨŀƪŀ 
ōťŘȊƛŜ ǿŀǎȊŀ ǎǘǊŀǘŜƎƛŀ ƻŘƴƻǏƴƛŜ ƴƻǿŜƎƻ 
projektu ς ŎȊȅ ȊŀƳƛŜǊȊŀŎƛŜ ǇƻǎǘŊǇƛŏ ǘŀƪ Ƨŀƪ ǿ 
ǇǊȊȅǇŀŘƪǳ [h ƛ ǳƧŀǿƴƛŏ ƴŀŘ ŎȊȅƳ ǇǊŀŎǳƧŜŎƛŜ ǿ 
ǇƻŎȊŊǘƪƻǿŜƧ ŦŀȊƛŜ ǇǊŀŎΣ ŎȊȅ ǘŜȍ ǇƻŎȊŜƪŀŎƛŜ ŀȍ 
proƧŜƪǘ ōťŘȊƛŜ ǎƛť ȊōƭƛȍŀƱ Řƻ ƪƻƵŎŀΦ YǘƽǊŊ 
ǎǘǊŀǘŜƎƛť ǳǿŀȍŀǎȊ Ȋŀ ƭŜǇǎȊŊΚ 
 
[K] tǊƻƧŜƪǘ ǳƧŀǿƴƛƳȅ Ƨŀƪ ōťŘȊƛŜ ƴŀ ǘƻ ƎƻǘƻǿȅΦ 
½ōƭƛȍŀƳȅ ǎƛť Řƻ ƪƻƵŎŀ ŦŀȊȅ ǇǊƻƧŜƪǘƻǿŜƧΣ ǿƛťŎ 
pierwszy wariant odpada. Na pewno nie 
ǇƻƪŀȍŜƳȅ Ǝƻ ŘƻǇƛŜǊƻ ǇǊȊȅ ƪƻƵŎȊŜƴƛǳ ǇǊŀŎΣ 
ōťŘȊƛŜ ǘƻ ȊŘŜŎȅŘƻǿŀƴƛŜ ǿŎȊŜǏƴƛŜƧ ς w 
ƳƻƳŜƴŎƛŜΣ ƪƛŜŘȅ ƳŜŎƘŀƴƛƪŀ ōťŘȊƛŜ ǿ 
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ǿƛťƪǎȊƻǏŎƛ ǳƪƻƵŎȊƻƴŀ ƛ ōťŘȊƛŜŎƛŜ ƳƻƎƭƛ 
ȊƻōŀŎȊȅŏ ƴŀŘ ŎȊȅƳ ǘŀƪ ƴŀǇǊŀǿŘť pracujemy. 
½ŀ ƭŜǇǎȊŊ ǳǿŀȍŀƳ ǘť ƪǘƽǊŊ ȊŀǎǘƻǎǳƧŜƳȅΣ Ȋ 
prostego powodu ς ƻŘ ǊŀȊǳ ōťŘȊƛŜŎƛŜ ƳƻƎƭƛ 
ȊƻōŀŎȊȅŏΣ ȍŜ ŎƻǏ ǊƻōƛƳȅ ƛ ȊŀǊŀȊŜƳ ǎŊ ŘǳȍŜ 
ǎȊŀƴǎŜ ƴŀ ǳƪƻƵŎȊŜƴƛŜ ǇǊŀŎΣ ǇƻƴƛŜǿŀȍ 
rekrutacja po ujawnieniu projektu na pewno 
ǎƛť ȊǿƛťƪǎȊȅΦ  
 

 
 
[H] /ƻ Řƻ ǇǊƻōƭŜƳǳ ƪƻƳǳƴƛƪŀŎƧƛ ǿŜǿƴŊǘǊȊ 
ȊŜǎǇƻƱǳΣ ŎȊȅ ǳǿŀȍŀǎȊ ȍŜ ƴƻǿȅ ǇǊƻƧŜƪǘ ǳŘŀ ǎƛť 
ǎǘǿƻǊȊȅŏ ǿȅƱŊŎȊƴƛŜ Ȋŀ ǇƻƳƻŎŊ LƴǘŜǊƴŜǘǳΚ 
²ǎǇƻƳƴƛŀƱŜǏ ƻ ²ƛƪƛΣ ǿƛŜƭŜ ŦƛǊƳ postanawia 
ƻǇƛŜǊŀŏ ǎǿƻƧŜ ǇǊƻƧŜƪǘȅ ƻǊŀȊ ŘƻƪǳƳŜƴǘŀŎƧŜ ƻ 
ǎȅǎǘŜƳȅ /a{Σ ȊŀƳƛŜǊȊŀŎƛŜ ǿƛťŎ Ǉƻǎǘŀǿƛŏ 
ǿƱŀǎƴȅΚ WŀƪƛŜ ǎŊ ȊŀƭŜǘȅ ǘŀƪƛŜƎƻ ǊƻȊǿƛŊȊŀƴƛŀΚ  
 
[K] Tak, nic nie stoi na przeszkodzie aby 
ǎǘǿƻǊȊȅŏ ƴŀǎȊ ƻōŜŎƴȅ ǇǊƻƧŜƪǘ Ȋŀ ǇƻƳƻŎŊ 
LƴǘŜǊƴŜǘǳΦ YƻƳǳƴƛƪŀŎƧť ȊǿƛťƪǎȊŀƳȅ do tego 
ǎǘƻǇƴƛŀΣ ȍŜ ƴƛŜ ōťŘȊƛŜ Ȋ ǘȅƳ ǇǊƻōƭŜƳǳΦ /ŀƱȅ 
ǇƻŘȊƛŀƱ ȊŀŘŀƵΣ ǿǎȊȅǎǘƪƛŜ ŘƻƪǳƳŜƴǘȅ ƛ ǇǊƻƧŜƪǘȅ 
ǎŊ ǳƳƛŜǎȊŎȊŀƴŜ ǿ Řǳȍƻ ŎȊȅǘŜƭƴƛŜƧǎȊȅ ǎǇƻǎƽō 
ƴƛȍ ǿŎȊŜǏƴƛŜƧΦ ½ ǇƻȊƛƻƳǳ ²ƛƪƛ ƳƻȍŜƳȅ ǎƛť 
ǊƻȊŜƧǊȊŜŏ ǘŀƪ ƴŀǇǊŀǿŘť Ǉƻ ŎŀƱȅƳ ǇǊƻƧŜƪŎƛŜΣ Ŏƻ 
jest do zrobienia, czego nam brakuje, co jest 
Ƨǳȍ ȊǊƻōƛƻƴŜΣ ƧŀƪƛŜ ǎŊ ƴŀƧōƭƛȍǎȊŜ ƪŀƳƛŜƴƛŜ 
ƳƛƭƻǿŜΦ CƻǊǳƳ ǎƱǳȍȅ ǘŀƪ ƴŀǇǊŀǿŘť do dyskusji 
pewnych spraw, komentowania 
ȊŀǇǊƻƧŜƪǘƻǿŀƴȅŎƘκȊǊƻōƛƻƴȅŎƘ ŜƭŜƳŜƴǘƽǿ ς 
ŎƘƻŏ ǇƻŘ ǘȅƳƛ ǿȊƎƭťŘŀƳƛ ǇǊȊŜƎǊȅǿŀ Ȋ 
ƪƻƴŦŜǊŜƴŎƧŀƳƛΣ ƪǘƽǊŜ ōťŘť ǎǘŀǊŀƱ ǎƛť ȊǿƻƱȅǿŀŏ 
Ƨŀƪ ƴŀƧŎȊťǏŎƛŜƧΦ  
 
[H] bƛŜ ōťŘť ǎƛť ǇȅǘŀƱ ƻ ǎȊŎȊŜƎƽƱȅ ƴƻǿŜƎƻ 
ǇǊƻƧŜƪǘǳΣ ŎƘŎƛŀƱōȅƳ ƧŜŘƴŀƪ ǿƛŜŘȊƛŜŏ ŎƻǏ ƻ ƧŜƎƻ 
planowanych ramach czasowych. Macie 
ǊƻȊǇƛǎŀƴȅ Ǉƭŀƴ ǇǊŀŎ ǿǊŀȊ Ȋ ŘŀǘŀƳƛ ǳƪƻƵŎȊŜƴƛŀ 

ƧŜƎƻ ŜƭŜƳŜƴǘƽǿΚ LƴǘŜǊŜǎǳƧŜ ƳƴƛŜ ǊƽǿƴƛŜȍ Ŏƻ 
ŎƘŎŜŎƛŜ ŘȊƛťƪƛ ƴƛŜƳǳ ƻǎƛŊƎƴŊŏΣ ƧŀƪƛŜ ǎŊ 
ƳŀǊȊŜƴƛŀ 5ƛǎǘǳǊōƛŀ DŀƳŜǎ ƴŀ ǇǊȊȅǎȊƱƻǏŏΚ  
 
[K] bƛŜ ƧŜǎǘ ǘƻ ƱŀǘǿŜ ǇȅǘŀƴƛŜΦ YŀȍŘȅ ƪǘƻ 
ǇǊŀŎƻǿŀƱ ǇǊȊŜȊ LƴǘŜǊƴŜǘ Ȋŀ ŘŀǊƳƻ ǿƛŜΣ ȍŜ ƴƛŜ 
Řŀ ǎƛť ƻƪǊŜǏƭƛŏ ƪƻƴƪǊŜǘƴŜƎƻ ǘŜǊƳƛƴǳΦ 
hŎȊȅǿƛǏŎƛŜ ƪƻƴǘǊƻƭŀ ȊŀŘŀƵ ǿ ŘƻǘǇǊƻƧŜƪŎƛŜ 
ǇƻȊǿŀƭŀ ƻŎŜƴƛŏ ƪƛŜŘȅ Řŀƴȅ ŜǘŀǇ ǎƛť ȊŀƪƻƵŎȊȅΣ 
ŘȊƛťƪƛ ŎȊŜƳǳ Ƴƻȍƴŀ ƴŀ ƻƪƻ ƻŎŜƴƛŏ ƪƛŜŘȅ ŎƻǏ 
ǎƪƻƵŎȊȅƳȅΦ bŀƭŜȍȅ ƧŜŘƴŀƪ ōǊŀŏ ǇƻǇǊŀǿƪť ƴŀ 
wiele rzeczy ς ƪǘƻǏ Ȋ ǘŜŀƳǳ ƳƻȍŜ ȊŀŎƘƻǊƻǿŀŏ 
ƛ ǇǊŀŎŜ ȊǿƻƭƴƛŊΦ ² ǘŜƧ ŎƘǿƛƭƛ ƳŀƳȅ ƧŜŘƴŜƎƻ 
ǇǊƻƎǊŀƳƛǎǘťΣ ǿƛťŎ ǎǘǊƻƴŀ ǇǊƻƎǊŀƳƛǎǘȅŎȊƴŀ 
ȊŀƭŜȍȅ ǘȅƭƪƻ ƻŘ ƧŜŘƴŜƎƻ ŎȊƱƻǿƛŜƪa. Na razie nie 
ƴŀǊȊŜƪŀƳΣ ŎƘƻŎƛŀȍ ƳƻƎƱƻōȅ ǘƻ ƛǏŏ ǘǊƻǎȊŜŎȊƪť 
ǎȊȅōŎƛŜƧΦ bŀŘ ƪƻŘŜƳ ǇǊŀŎǳƧŜƳȅ ƻƪƻƱƻ ǇƽƱǘƻǊŀ 
ƳƛŜǎƛŊŎŀ ƛ ƧŜǎǘŜƳ ȊŀŘƻǿƻƭƻƴȅ- nawet bardzo 
zadowolony- z tempa prac.  
 
¦ƪƻƵŎȊŜƴƛŜ ƎǊȅ ǇƭŀƴǳƧŜƳȅ ƴŀ Ǌƻƪ нлмнΣ ŎƘƻŏ 
ȊŀƭŜȍȅ ǘƻ ƎƱƽǿƴƛŜ ƻŘ ǘŜƎƻΣ Ƨŀƪ ōťŘȊƛŜ ǿȅƎƭŊŘŀŏ 
nasza kondycja w departamencie grafiki. To 
ǘŜƴ ŘȊƛŀƱ ƧŜǎǘ ƴŀƧōŀǊŘȊƛŜƧ ŎȊŀǎƻŎƘƱƻƴƴȅ ƛ 
ƴŀƧǘǊǳŘƴƛŜƧǎȊȅ Řƻ ǇǊȊŜōǊƴƛťŎƛŀΦ 
 

 
 
tƻ ǳƪƻƵŎȊŜƴƛǳ ƎǊȅ ǇƭŀƴǳƧŜƳȅ ƧŜƧ ǿȅŘŀƴƛŜ ƴŀ 
ǇƭŀǘŦƻǊƳƛŜ {ǘŜŀƳ ƻǊŀȊ ƴŀ ǿƱŀǎƴŊ ǊťƪťΣ Ȋŀ 
ǇƻƳƻŎŊ ǎǘǊƻƴȅ ƛƴǘŜǊƴŜǘƻǿŜƧΦ 5Ȋƛťƪƛ ǘŜƳǳ 
zbierȊŜƳȅ ƻŘǇƻǿƛŜŘƴƛŜ ŦǳƴŘǳǎȊŜΣ ƪǘƽǊŜ 
ǇƻƴƛŜƪŊŘ ǇƻƪǊȅƧŊ ΣΣǎǘǊŀŎƻƴȅέ czas na 
ǇǊƻŘǳƪŎƧť ƎǊȅΣ Ŏƻ ǇƻȊǿƻƭƛ ƴŀƳ ƴŀ ǇƱȅƴƴŜ 
ǊƻȊǇƻŎȊťŎƛŜ ǇǊŀŎ ƴŀŘ ƪƻƭŜƧƴȅƳΣ ƳŀƱȅƳ 
ǇǊƻƧŜƪǘŜƳ ƻ ǎƪŀƭƛ ǇƻǊƽǿƴȅǿŀƭƴŜƧ Řƻ 
obecnego. 
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Lǿƻƴŀ Ψ[ƛǘƘƛǳƳΩ tǊȊŜklasa 
 
I Am Number Four 
wŜȍȅǎŜǊƛŀΥ 5Φ WΦ /ŀǊǳǎƻ 
Produkcja: USA, DreamWorks SKG 
Scenariusz: Alfred Gough, Miles Millar, Marti Noxon 
Obsada: Alex Pettyfier, Timothy Olyphant, Teresa Palmer, Diana Agron. 
Muzyka: Trevor Rabin 
Czas: 105 min.(1)  
 
   Od pewnŜƎƻ Ƨǳȍ ŎȊŀǎǳ αŎƘƻŘȊƛƱ Ȋŀ ƳƴŊέ ŦƛƭƳ 
ƻ ƴƛŜȊōȅǘ ǿȅƳȅǏƭƴȅƳ ǘȅǘǳƭŜ αWŜǎǘŜƳ 
ƴǳƳŜǊŜƳ ŎȊǘŜǊȅέ όL !Ƴ bǳƳōŜǊ CƻǳǊύΦ 

.ǳǎȊǳƧŊŎ Ǉƻ ǎƛŜŎƛ ŘƻǏŏ ŎȊťǎǘƻ ǘǊŀŦƛŀƱŀƳ ƴŀ 
ƻǇƛƴƛŜ ƻ ƴƛƳ όŎŀƱƪƛŜƳ ǇǊȊȅŎƘȅƭƴŜύΣ ǿƛŘȊƛŀƱŀƳ 
ŎŀƱƪƛŜƳ ǎȅƳǇŀǘȅŎȊƴȅ trailer, ŀ ǘŀƪȍŜ 
ǎǘƻǎǳƴƪƻǿƻ ƴƛŜȊƱŊ ƻŎŜƴť ƴŀ CƛƭƳǿŜōƛŜ 
όƻōŜŎƴƛŜ сΣр ǇǊȊȅ ǇƻƴŀŘ мр ǘȅǎΦ ƎƱƻǎƽǿύ  ƛ 
ǇƻǎǘŀƴƻǿƛƱŀƳ Ǝƻ ǿ ƪƻƵŎǳ ƻōŜƧǊȊŜŏ όŘƻǎǘťǇƴȅ 
na DVD i Blu-Ray od 17 czerwca). Niestety 
ȊŀƛƴǘŜǊŜǎƻǿŀƴƛŜ ǎȊȅōƪƻ ǇǊȊŜǎȊƱƻ ǿ 
rozczarowanie kolejnym tworem masowej 
ƪǳƭǘǳǊȅ ƴŀǎǘŀǿƛƻƴŜƧ ƴŀ Ȋȅǎƪƛ ǇƱȅƴŊŎŜ Ȋ ƘƻƧƴȅŎƘ 
ƪƛŜǎȊŜƴƛ ƴƛŜǿȅōǊŜŘƴŜƧ ƳƱƻŘȊƛŜȍȅΦ 
 
   IƛǎǘƻǊƛŀ ǿƱŀǏŎƛǿƛŜ ƴƛŜ ǿȅŘŀƧŜ ǎƛť ŀȍ ǘŀƪ 
tragiczna - planeta Lorien zostaje zniszczona, a 
ȊŀƎƱŀŘť ǇǊȊŜȍȅǿŀ ƧŜŘȅƴƛŜ ŘȊƛŜǿƛťŎƛǳ ƧŜƧ 
ƳƛŜǎȊƪŀƵŎƽǿ ǿǊŀȊ Ȋ ƻǇƛŜƪǳƴŀƳƛΦ ¦ƪǊȅǿŀƧŊ ǎƛť 
ƴŀ ½ƛŜƳƛΣ Ŏƻ ǳƱŀǘǿƛŀ ƛƳ ȊǿȅŎȊŀƧƴȅΣ ƭǳŘȊƪƛ 
ǿȅƎƭŊŘ ƛ ǳƳƛŜƧťǘƴƻǏŏ ǇƻǊƻȊǳƳƛŜǿŀƴƛŀ ǎƛť Ȋ 
αǘǳōȅƭŎŀƳƛέ όǿ ǘȅƳ ƳƻƳŜƴŎƛŜ ǳƧŀǿƴƛŀ ǎƛť 
ƧŜŘŜƴ Ȋ Ƴƛƴǳǎƽǿ ŦƛƭƳǳ - ƴƛƪƻƳǳ ƴƛŜ ȊŜŎƘŎƛŀƱƻ 
ǎƛť ǇƻƳȅǏƭŜŏ ƴŀŘ ǎǇŜŎȅŦƛŎȊƴȅƳ ƧťȊȅƪƛŜƳ 
ǇǊȊȅōȅǎȊƽǿ Ȋ [ƻǊƛŜƴΣ ƪǘƽǊȊȅ ƴŀƧȊǿȅŎȊŀƧƴƛŜƧ ǿ 
ǏǿƛŜŎƛŜ ǊƻȊƳŀǿƛŀƧŊ ǘȅƭƪƻ Ǉƻ ŀƴƎƛŜƭǎƪǳύΦ 
WŜŘƴŀƪ  ƴŀǿŜǘ ǘǳǘŀƧ ǏŎƛƎŀ ƛŎƘ ǿǊƻƎŀ Ǌŀǎŀ - 
aƻƎŀŘƻǊƛŀƴƛŜΣ ƳŀƧŊŎȅ Ƨǳȍ ǘǊƻŎƘť ȊƳƛŜƴƛƻƴȅΣ 

ŘǊŀǇƛŜȍƴȅ όŀ ƧŀƪȍŜōȅ ƛƴŀŎȊŜƧύ ǿȅƎƭŊŘ ƛ αǘŀƧƴŊ 
ōǊƻƵέ ǿ ȊŀƴŀŘǊȊǳΦ ½ ƧŀƪƛŜƎƻǏ ǇƻǿƻŘǳ 
[ƻǊƛŀƵŎȊȅŎȅ Ȋƻǎǘŀƭƛ ǇƻƴǳƳŜǊƻǿŀƴƛ ƛ ƎƛƴŊ 
ǿŜŘƱǳƎ ƪƻƭŜƧƴƻǏŎƛ όƴƛŜ ǿƛŀŘƻƳƻ Ŏƻ 
ǎǇƻǿƻŘƻǿŀƱƻΣ ȍŜ ǘȅǘǳƱƻǿȅ ōƻƘŀǘŜǊ ƧŜǎǘ 
ǿƱŀǏƴƛŜ /ȊǿƽǊƪŊύΦ ²ƱŀǏŎƛǿŀ ŀƪŎƧŀ ŦƛƭƳǳ 
ǊƻȊǇƻŎȊȅƴŀ ǎƛť ǘǳȍ Ǉƻ ǳƴƛŎŜǎǘǿƛŜƴƛǳ ¢ǊƽƧƪƛΣ 
ǿǊŀȊ Ȋ bǳƳŜǊŜƳ /ȊǘŜǊȅ ǿƛŘȊƻǿƛŜ ƻŘƪǊȅǿŀƧŊ 
ƧŜƎƻ ǘƻȍǎŀƳƻǏŏ ƛ ƴƛŜȊǿȅƪƱŜ ǳƳƛŜƧťǘƴƻǏŎƛΣ ƻ 
ktƽǊȅŎƘ ŘƻǘŊŘ ƴƛŜ ƳƛŀƱ ǇƻƧťŎƛŀΦ 
   CŀōǳƱŀ ŦƛƭƳǳ ƧŜǎǘ ƻǇŀǊǘŀ ƴŀ ǇƻǿƛŜǏŎƛ 
tƛǘǘŀŎǳǎŀ [ƻǊŜΩŀ ǇƻŘ ǘŀƪƛƳ ǎŀƳȅƳ ǘȅǘǳƱŜƳΦ 
hŎȊȅǿƛǏŎƛŜ ǿǎȊȅǎǘƪƻ ǘƻ ȊƻǎǘŀƱƻ ǳǇǊƻǎȊŎȊƻƴŜ ƛ 
ŘƻǎǘƻǎƻǿŀƴŜ Řƻ αǿȅǎǳōƭƛƳƻǿŀƴȅŎƘέ Ǝǳǎǘƽǿ 
ƻŘōƛƻǊŎƽǿΣ ǿ ȊǿƛŊȊƪǳ Ȋ ŎȊȅƳ [ƻǊƛŀƵŎȊȅŎȅ 
ƧŀǿƛŊ ǎƛť ƴŀƳ Ƨŀƪƻ typowi super-hero ( w 
filmiŜ ǇƻƧŀǿƛŀ ǎƛť ǘŀƪȍŜ ƧŀƪƛǏ ƴƛŜōƛŜǎƪƛ 
ƪŀƳȅŎȊŜƪ ƪƻƧŀǊȊŊŎȅ ǎƛť ǘǊƻŎƘť Ȋ ƪǊȅǇǘƻƴƛǘŜƳύΦ 
tƻƴŀŘǘƻ όǊȊŜŎȊ Ƨŀǎƴŀύ αŎƛ ŘƻōǊȊȅέ ǎŊ 
ǊƽǿƴƻŎȊŜǏƴƛŜ ƴŀŘȊǿȅŎȊŀƧƴƛŜ ǇƛťƪƴƛΣ WƻƘƴŀ 
(Numer Cztery) gra Alex Pettyfer - 
niebieskooki blondasek - ōƻȍȅǎȊŎȊŜ ƴŀǎǘƻƭŀǘŜƪΣ 
a jego ukochanŊ 5ƛŀƴƴŀ !ƎǊƻƴ Ȋƴŀƴŀ ƎƱƽǿƴƛŜ 
z roli cheerliderki.  (Co ciekawe podobno 
ŀƪǘƻǊƪŀ ǿŎƛŜƭŀƧŊŎŀ ǎƛť ǿ bǳƳŜǊ {ȊŜǏŏ ό¢ŜǊŜǎŀ 
tŀƭƳŜǊύ Ƴŀ ǎƛť ǇƻƧŀǿƛŏ ǿ ŦƛƭƳƛŜ αaŀŘ aŀȄΥ 
CǳǊȅ wƻŀŘέΣ ƪǘƽǊŜƎƻ ǇǊŜƳƛŜǊȅ ǎǇƻŘȊƛŜǿŀƳȅ 

ǎƛť ǿ ǇǊȊȅǎȊƱȅƳ ǊƻƪǳΦύ ²ŀȍƴȅ ƳƻȍŜ ōȅŏ ŦŀƪǘΣ ƛȍ 
ƧŜŘȅƴŊ ƴŀƎǊƻŘŊ Ƨŀƪŀ ȊƻǎǘŀƱŀ ǇǊȊȅȊƴŀƴŀ Ȋŀ ǘŜƴ 
film, jest statuetka Teen Choice w kategorii 

http://www.youtube.com/watch?v=-Bfj9yiM9g0
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αCƛƭƳƻǿȅ ǇǊȊŜƱƻƳƻǿȅ Ƴťǎƪƛ ǿȅǎǘťǇ ŀƪǘƻǊǎƪƛέ 
dla Pettyfer'a(2). 

 
   hŘ ǎǘǊƻƴȅ ǘŜŎƘƴƛŎȊƴŜƧ ŦƛƭƳ ƧŜǎǘ ŎŀƱƪƛŜƳ 
ƴƛŜȊƱȅΦ tŀǊť ŜŦŜƪǘƽǿ ǎǇŜŎƧŀƭƴȅŎƘ ƴŀ 
ǇǊȊȅȊǿƻƛǘȅƳ ǇƻȊƛƻƳƛŜΣ ŎƘǿƛƭŀƳƛ ŘƻǏŏ ciekawa 
ƳǳȊȅƪŀΦ {ŎŜƴȅ ǿŀƭƪƛ ƻƎƭŊŘŀ ǎƛť ƴŀǿŜǘ 
ǇǊȊȅƧŜƳƴƛŜΦ WŜŘƴŀƪ Ŏƻ Ȋ ǘŜƎƻΣ ƪƛŜŘȅ ǿȅƧŊǘƪƻǿƻ 
ƴǳŘȊƛ ƻƪƭŜǇŀƴȅ ǿŊǘŜƪ ƳƛƱƻǎƴȅΣ ƻǘƻŎȊƻƴȅ 
ōŀƴŀƭƴȅƳƛ ǊƻȊǿƛŊȊŀƴƛŀƳƛ Ƨŀƪ ƴǇΦ ǇƻƧŜŘȅƴŜƪ 
WƻƘƴŀ Ȋ ōȅƱȅƳ ŎƘƱƻǇŀƪƛŜƳ αƴŀƧǇƛťƪƴƛŜƧǎȊŜƧ ǿ 
ǎȊƪƻƭŜέ {ŀǊŀƘΚ bƛŜǎŀƳƻǿƛŎƛŜ ǿƪǳǊȊŀ ǘŜȍ 
ƎƱǳǇƻǘŀ ƎƱƽǿƴŜƎƻ ōƻƘŀǘŜǊŀΣ ƪǘƽǊȅ ƴŀ ǎƛƱť ǎŀƳ 
ǎƛť ǇŎƘŀ ǿ ƪƱƻǇƻǘȅΦ LƭŜȍ Ƴƻȍƴŀ ƻƎƭŊŘŀŏ ǘŜƎƻ 
typu filmy? 
   Wŀƪ Ƨǳȍ ǿǎǇƻƳƴƛŀƱŀƳ ŦƛƭƳ ƴŀǎǘŀǿƛƻƴȅ ƧŜǎǘ ƴŀ 
Ʊŀǘǿȅ ȊŀǊƻōŜƪ ƛ ǇǊƻŘǳŎŜƴŎƛ ǇƻȊƻǎǘŀǿƛƭƛ ǎƻōƛŜ 
ŦǳǊǘƪť ƴŀ ǎǘǿƻǊȊŜƴƛŜ ƪƻƭŜƧƴȅŎƘ ŎȊťǏŎƛ όǿ ƪƻƵŎǳ 
zlikwidowano tylƪƻ ǘǊȊŜŎƘ [ƻǊƛŀƵŎȊȅƪƽǿΣ ŀ 
ǇƻȊƴŀƭƛǏƳȅ ŘǿƽŎƘ ȍȅǿȅŎƘΣ Ȋ Ǉǳƭƛ ŘȊƛŜǿƛťŎƛǳ 
ƻŎŀƭŀƱȅŎƘύΦ /Ȋȅ ƧŜŘƴŀƪ ƪƻƴǘȅƴǳŀŎƧŀ Ƴŀ ǎŜƴǎΚ 
5ƭŀ ƳƴƛŜ ŦƛƭƳ ƧŜǎǘ ŘƻǏŏ ƪƛŜǇǎƪƛΣ ƻǎƻōƛǏŎƛŜ 
ȊŀƭƛŎȊŀƳ Ǝƻ Řƻ ǘŀƪƛŎƘ αǇƛŊǘƪƻǿȅŎƘ 
ƻŘƳƽȍŘȍŀŎȊȅέ ƪƛŜŘȅ ŎȊƱƻǿƛŜƪ ŎƘŎŜ Ǉƻ 
ŘƱǳȍǎȊȅƳ ƻƪǊŜǎƛŜ ǇǊŀŎȅκƴŀǳƪƛ ǇǊȊȅǎƛŊǏŏ ǇǊȊȅ 
ŎȊȅƳǏ ƭŜƪƪƛƳ ƛ ƴƛŜǿȅƳŀƎŀƧŊŎȅƳ ȍŀŘƴŜƎƻ 
ǿƪƱŀŘǳ ǿƱŀǎƴŜƎƻΦ WŜǏƭƛ Ƨǳȍ ƻƎƭŊŘŀŏ ǘƻ ǘȅƭƪƻ 
jeden raz - ƴŀ ǿƛťŎŜƧ ǎȊƪƻŘŀ ŎȊŀǎǳΦ  
 
Ocena: 4,5/10 
 
1. Filmforum 
2. Filmweb 
 

 

 

 

 

 

  

http://www.forumfilm.pl/jestem_numerem_4
http://www.filmweb.pl/film/Jestem+numerem+cztery-2011-538557/awards

